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17. 3. 2024 – Všude, všechno, ve všem – jednou! 
 
1. čtení: Iz 60, 1-11 
 
Píseň: NEZ783 – Přijď království tvé 
  
Základ kázání: Mt 13, 33-35 
  
Kázání: Milí shromáždění, 
 

kdo by v Čechách neznal pohádku Hrnečku vař? A Bible nám 
prozrazuje, že i Ježíš ji možná znal! 

Protože k ní přirovnává samotné Boží království. „Boží 
království je jako kvas, který žena vmísí do tří měřic mouky, až 
všechno prokvasí.“ Pro představu: Z takového množství lze snadno 
napéct chléb pro asi 150 lidí. Opravdu: Hrnečku, vař! 

Dokonce i v tom ohledu, že „vařící hrneček“ je vlastně 
problémem. Je nebezpečný a ohrožující. A tradiční obsah pojmu 
„kvas“ je také negativní – i v Ježíšově pochopení! Lidé se mají „mít na 
pozoru před kvasem farizeů“ (Mt 16, 6-12). Tak i apoštol Pavel: 
„Odstraňte starý kvas, vždyť nastal čas nekvašených chlebů“ (1Kor 5, 
7-8). Protože stejně už Starý Zákon: Žádná přídavná oběť nebude 
připravována kvašením. (Lev 2, 11). Při Velikonocích – Pesachu – 
nesmějí být jezeny chleby právě kvašené (Ex 12-13). 

Nakonec kvašení je chemický proces, jímž se v podstatě vše 
jedlé kazí – zejména ve zkušenosti starověkého člověka. I alkohol 
vzniká stejným způsobem! 

Ale najednou, zcela unikátně, užívá Ježíš kvas – v israelském 
prostředí nábožensky zřetelně negativní přirovnání – jako obraz 
pozitivní. Dokonce masivně pozitivní: S trochou kvasu může i jeden 
člověk připravit chléb klidně pro stopadesát lidí. Co potom Bůh s 
hořčičným zrníčkem svého království! 

Tak jde vlastně o typicky biblickou zvěst obsahem i formou. 
Bible, protože Bůh, pořád dokola přeznačuje, co lidé běžně znají. 
Bibličtí svědkové přeznačují známé obsahy zcela a zásadně novými. 
Jako i Bůh převrací zlé v dobré. Znovu a znovu Hospodin obrací lidské 
zlo v něco dobrého. 



2 

I v tom trvá obraz kvasu, proto je také tradičně negativním 
přirovnáním: Jak ho jednou „vypustíme“ do těsta, tak si „žije svým 
životem.“ Jako neřízená střela. A může snadno kvasit příliš mnoho. 
Stejně jako člověk nemá vládu ani kontrolu nad zlem. A jak málo zla 
přitom stačí, aby bylo zničeno tolik dobrého. Aby bylo tolik zabitých, 
znásilňovaných, utlačovaných, zneužívaných… 

Ale Bůh nad kvasem i zlem plnou kontrolu a vládu má. Tak 
dokáže obracet zlo v dobro. Tak dokáže i kvas užívat k dobrému. 
Ačkoli i kvas snadno ledacos doslova zkazí. 

A tak i obraz „nezastavitelnosti“ kvasu dává při vykreslování 
Božího království dobrý smysl: Jen trocha ho stačí. Jen troška, 
trošička. A prásk – máme těsta na chléb pro sto, dvě stě lidí. Jen 
trocha Božího království stačí, jen zrníčko hořčice, jen trošku kvásku 
– a prásk, jak obrovské najednou je! 

Což je pro mnoho lidí velice, velice nepříjemné. Jsou tak zvyklí 
na sobectví své i bližních, tak samozřejmé je jim sebestřednost a 
pýcha a hloupost vlastní i jiných, že nástup Božího království, v němž 
absolutně není pýchy ani sebestřednosti, jim připadá jako zrůdnost. 
Jako odpornost. Jako ohavnost. Která drtí a rozmačkává vše, na co 
jsou zvyklí. Podle čeho žili celý život. Protože Boží království zcela 
boří zaběhlé světonázory i struktury lidského světa a vše to, co je 
zrovna v daném místě a době povazováno za „normální.“ Jako když 
nezastavitelně kvasí těsto. Jako když se rozjede „Hrnečku, vař!“ 

O to silnější je pak toto Ježíšovo podobenství, že je hluboce 
starozákonní. Ne jen ve své formě. Ale zejména v obsahu. Také 
prorokové opakovaně zvěstovali Boží slovo finálního a totálního 
vítězství Hospodina Boha. Slavně v řadě pasáží proroka Izaiáše (už 
od Iz 2, 1-5!). Ale opakovaně a znovu napříč celým SZ zní stejné: 
Přijde čas, kdy zlo finálně prohraje. A přestane být. A už bude „jen“ 
dobro. „Jen“ Bůh a jeho království. Přijde čas, kdy i zlí a králové a 
pyšní a neochotní a zneužívající vyrazí na horu Hospodinovu. Aby se 
učili Hospodinovým cestám. Spolu s Božím lidem. 

Ne náhodou tedy slyšíme stejné obrazy z knihy proroka Izaiáše 
také v knize Zjevení Janova: Boží království bude všem otevřené. Jeho 
brány nebudou nikdy zavřené – ani v noci! A přijde k němu záplava 
lidí i zvířat, darů a bohatství. Protože co člověk považuje za vzácné, 
již nebude pro vlastní prospěch, ale k vyjádření vděčnosti někomu 
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Jinému – Dárci všeho dobrého a vzácného. A světlo Božího království 
bude zářit a svítit i do nejhlubší temnoty lidského světa. (srv. Zj 21-
22) 

Stačí takové zaslíbení? Stačí slíbení takové budoucnosti, která 
přijde až na konci časů? Vždyť kolik Israelců a Židů se jí nedožilo! 
Kolik křesťanů! 

A odpověď biblická i dějinná je jednoznačná: Stačí. Protože Bůh 
splnil tak pevně a jistě tolik ze svých zaslíbení, že splní i ta finální. Ta 
eschatologická. Až přijde poslední čas. A pak už bude „jen“ Bůh. 
Možná dokonce „všechno ve všem“ bude Bůh. Jako když kvas 
prokvasí všechno těsto. Protože už bude jen Hospodin Bůh. Který je 
přece od počátku stvořitelem všeho dobrého. Ačkoli od počátku si 
člověk o Božím stvoření „myslí své…“ 

A tak Israelci i Židé věřili a věří: Jednou bude vše prokvaseno 
Boží vládou. Všichni přijdou na Hospodinovu horu. Všude bude 
panství a království Boží. A budou do něj pozváni všichni. A velmi, 
velmi mnoho z pozvaných bude přijato. (Podobenství o hostinách! 
Sycení zástupů!) 

A stejně věří také křesťané. Nebo alespoň donedávna věřili. 
Stačí nám dnes stejná zaslíbení? Stačí nám prokázání Hospodinovy 
věrnosti a spolehlivosti v posledních čtyřech tisících letech? Stačí, že 
nakonec jednou přijde konec zla a hříchu a pýchy a sebestřednosti a 
vzpurnosti a hlouposti a samolibosti – ačkoli sami se toho v tomto 
světě nedožijeme? Stačí nám to na to, abychom žili jako Kristus, 
proroci, apoštolové? 

Raným křesťanům to stačilo – vždyť tolik z nich bylo ze Židů! 
Ačkoli umírali po tisících. Ačkoli je vláda Římské říše nenáviděla. 
Ačkoli je vraždili a udávali i ti, kteří nechápali, proč jsou vlastně 
křesťané popravováni – vždyť nedělají žádné problémy?! „Ale rozkaz 
zněl jasně…“ Není snad překvapením, že stejně se „hájili“ např. také 
nacisté během norimberských procesů. Tedy stejně jako římští 
úředníci o takřka dva tisíce let dříve. A mnozí další napříč lidskými 
dějinami a kulturami. 

Stačí na to vše Boží království nebeské, které je zatím tak 
nápadně ukryté jako kvas v těstě (kdepak „vmísené,“ řecké enkryptó 
je koneckonců srozumitelné i dnes! A znamená „skrýt, ukrýt“)? Vždyť 
mnozí znovu a znovu ani takovémuto podobenství nerozumí! 
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Kéž stačí. Když stačilo tolika před námi ve stokrát horších 
podmínkách a situacích. Kéž stačí na přijetí Božího kvasu výměnou za 
kvas lidský – uvnitř vlastní duše. Uvnitř vlastní rodiny i zaměstnání. 
Uvnitř všech národů a skupin. Uvnitř církví. 

Abychom i my přinášeli světlo Boží tváře. Boží požehnání. Boží 
převracení zlého v dobré. Vždyť i něco tak příšerného, jako je smrt 
nevinného člověka justiční vraždou, převrátil Hospodin v dobro 
vzkříšení a spásy. A tak věčného života. Pro každého, kdo mu věří. 
Pro každého, kdo dává na Boží slovo spíš než na to, co sám vidí, ví, 
zná, zažil, cítí, myslí si. Pro každého, kdo je poslušný Bohu před vším 
ostatním. 

Protože Boží království je v tomto světě od jeho založení – 
ačkoli skrytě. Už sedmý den prvního biblického příběhu o stvoření 
proto zvěstuje stvoření pokoje a odpočinku. Od počátku byl tento svět 
stvořen, aby byl Božím královstvím. A tak pokojem, odpočinkem, 
klidem, šalomem. 

Ačkoli lidé ho nikdy vybudovat nemohou. A Bible, a tak Bůh, to 
od nikoho ani nechce, ani nečeká! Ale přeci jen se přece dovedeme 
přiblížit Božímu království, ne?! Přeci jen může lidský svět být lepší! 
Jinak by i zaslíbení finálního vítězství dobra bylo jen pro zlo v tomto 
světě! 

A až Bůh sám uzná, že nadešel vhodný čas, pak přijde podruhé. 
S plností své slávy. A svého království. A už ani kvas nebude zlý a 
ničivý a kazící. Už nebude temnoty ani smrti ani nářku. Nebude 
odcizení mezi lidmi. Nebude lidské odcizení od Boha. Také proto 
záplava lidí i zvířat vyjde vstříc přicházejícímu Svatému, Hospodinu 
Bohu, Stvořiteli a Vykupiteli. Včetně králů a vládců a pyšných a zlých 
a neochotných a škodících a ubližujících i těch zcela zbytečných. O to 
více pak všech těch, kteří slouží jako Ježíš Kristus. 

I kdyby člověk prožíval sebehlubší temnotu. I kdyby se kdokoli 
čehokoli bál sebevíc. Protože Hospodinova sláva vzchází znovu a 
znovu již od stvoření světa! 

Amen. 
 

Píseň: NEZ438 – Bohu chvála buď i čest, že v svých slibech věrný jest 


